
يكي از جديدترين ابزارهايي كه در طول سال هاي گذشته 
در اقتصاد ايران آغاز به كار كرده و رفته رفته با افزايش تعداد 
شركت هاي فعال در اين حوزه به شيوه اي پر طرفدار تبديل 
شده، بحث خريد اعتباري يا اقساطي با شيوه هاي مختلف 
اس��ت. در اين چارچوب افراد با عضويت در يك س��امانه و 
دريافت مقدمات ابتدايي اعتبار كه تلاش ش��ده نسبت به 
گذشت تسهيل شود، امكان آن را پيدا مي كنند كه كالاي 
مدنظر خود را به ش��كل اعتباري بخرند و سپس در قالب 
اقساط با شرايط مختلف هزينه آن را به شركت اعتبار دهنده 
پس بدهند. اين ش��يوه كه در بس��ياري از نقاط جهان نيز 
مرسوم است، در ايران و با توجه به موج هاي تورمي به وجود 
آمده طرفداران  زيادي پيدا كرده و حالا  بانك مركزي  نيز  
مستقيما براي ورود  در اين عرصه اعلام آمادگي كرده  است.

روز شنبه ۲۰ بهمن ماه، آيين رونمايي از كارت رفاهي متصل 
ب��ه اوراق گام با حضور محمدرضا فرزين، رييس كل بانك 
مركزي و مديران عامل شبكه بانكي كشور و با هدف تنوع 
بخشي به ابزارهاي تامين مالي اقتصاد و تسهيل تامين مالي 
اجتماعي برگزار شد. گفتني است كارت رفاهي متصل به 
اوراق گام يك ابزار جديد براي تامين مالي خانوار در جهت 
خريد كالاهاي اساسي است. همچنين با تمهيدات بانك 
مركزي در جهت حمايت از توليد »كارت رفاهي متصل به 
اوراق گام« با سقف اعتبار فردي ۳۰۰ ميليون تومان با هدف 
تامين مالي غير تورمي خرد خانوارها براي خريد كالاهاي 
بادوام و همگام با تامين مالي توليد  طراحي و عملياتي شد. 
دوره بازپرداخت اين تسهيلات ۲۴ ماهه است و تسويه آن 
از نيز طريق صدور اوراق گام توسط بانك عامل به ذي نفعي 
شركت پذيرنده انجام مي شود. هرچند هنوز جزييات دقيقي 
از اين برنامه ارائه نشده و احتمالا در روزهاي آتي به شكل 
دقيق مشخص مي شود كه متقاضيان به چه شكلي امكان 
استفاده از اين شيوه را دارند اما آن طور كه مسوولان بانك 
مركزي گفته اند، اوراق گام با هدف تامين مالي غيرتورمي 
براي خانوارهاي كم درآمد و تامي��ن نيازهاي روزمره آنها 
اجرايي مي شود. محمد شيريجيان، معاون اقتصادي بانك 
مركزي در مراسم رونمايي از اتصال كارت رفاهي به اوراق 
گام گفت: امروز رونمايي از محصولي است كه مصداق تغيير 
پارادايم در نظام تامين مالي كش��ور محسوب مي شود تا 
بتواند آثار كلان و مثبت اقتصادي داشته باشد. وي افزود: 
هميشه اين موضوع مطرح بوده كه نظام اقتصادي بايد به 
نوعي تمركز مثبتي بر تامين مالي داشته باشد تا براي جامعه 
هدف آن باشد. معاون سياستگذاري پولي بانك مركزي با 
اشاره به اينكه سهم مصرف كنندگان نهايي و خانوارها در طي 
سه سال اخير بالاي ۱۱ درصد افزايش داشته است، گفت: 
امروز بايد نوع نگاه به تامين مالي در كشور را تغيير بدهيم 
تا هم به نفع خانوارها باشد و هم به توليد و چرخه اقتصادي 
منجر شود. شيريجيان اظهار كرد: اين ابزار همه اهداف مورد 
نظر در نظام اقتصادي را محقق مي كند كه هم به تامين مالي 
خانوارها و هم بنگاه ها منجر مي شود كه از تشديد ناترازي هم 
جلوگيري مي كند. وي ادامه داد: شيوه نامه ابزار كارت رفاهي 
متصل به اوراق گام در اواخر سال گذشته ابلاغ شد و پس از 
آن فرايندهاي مربوطه انجام و چهار بانك رفاه، ملت، تجارت 
و سپه به عنوان پايلوت مد نظر قرار گرفت و از دي ماه امسال 
نيز مس��تندات  آن  از  سوي بانك  مركزي به  شبكه  بانكي 

ابلاغ شده  تا  بانك ها  به  اين  ابزار  متصل  شوند.
در ادامه اصغر ابوالحس��ني،  قائم مقام بانك مركزي گفت: 
در تامين مالي در جهان  ابزارها و نهادهاي مختلفي دخيل 

هس��تند. اما بخش تامين مالي ش��ونده در اقتصاد به سه 
دسته كلي تقسيم مي شود. يكي تامين مالي دولتي است، 
ديگري تامين مالي بنگاهي است كه بانك ها، بازار سرمايه و 
بيمه ها نيز تامين مالي آن را انجام مي دهند. وي افزود: بخش 
سوم خانوارها هس��تند كه اين كارت رفاهي اين بخش را 
هدف گذاري كرده است. كه نوعي تامين مالي غير تورمي را 
به همراه دارد. در اين رابطه اين سرمايه گردش مي كند و در 
نهايت به بنگاه توليدكننده هدايت مي شود. به عبارتي هم به 
مصرف كننده و هم به توليد كننده هدايت مي شود. بنابراين 
اين س��رمايه دقيقا به همان محلي كه هدف گذاري شده 
حركت مي كند. قائم مقام بانك مركزي گفت: بانك مركزي 
در ح��وزه تامين مالي هم در بخش بن��گاه و هم در بخش 
مصرف كننده و خانوار تلاش كرده تا اقدامي با هدف حمايت 
از هر دو را انجام بدهد. اما اين نكته ضروري اس��ت كه بايد 
نهادهاي ديگر در حوزه تامين مالي فعال باشند و شبكه بانكي 
به تنهايي نمي تواند تمام بار تامين مالي كشور را بر عهده 
بگيرد و ما اميدواريم تمام شبكه بانكي زودتر به اين كارت 
اوراق متصل شود و از مرز ۵۰ همت كه براي آن هدف گذاري 
شده عبور كند. در پايان اين مراسم محمد شيريجيان، معاون 
سياستگذاري پولي بانك مركزي در جمع خبرنگاران در 
رابطه با استفاده از اين كارت رفاهي در پذيرنده هاي فروش 
كالاهاي توليد داخل گفت: توصيه بانك مركزي اين است 
كه حتما بانك هاي عامل با پذيرنده هايي طرف قرارداد باشند 
كه فقط كالاي ايران مي فروشند و علت اين موضوع به اين 
خاطر است كه فرآيند تسويه اين كارت از محل اوراق گام 
است و اوراق گام متمركز بر توليد داخلي است و در عمل نيز 
همين اتفاق رخ مي دهد كه در نهايت پذيرنده هاي فروش 
كالاها مكلف به فروش كالاهاي توليد داخل مي شوند. وي 
ادامه داد: بنابراين خريد مصرف كنندگان نهايي بر كالاهاي 
ايراني متمركز است و ابزار تسويه آن در قالب اوراق گام است 
كه فروشندگان آن را به توليدكنندگان منتقل مي كنند كه 

در عمل كاركرد اين ابزار به زنجيره توليد داخل مي رس��د.  
اين معاون بان��ك مركز ي گفت: اي��ن كارت رفاهي ۳۰۰ 
ميليون تومان است به شرطي كه مصرف كننده از قبل وجوه 
سررسيد نشده از محل وام كالا يا اعتباري كالا نداشته باشد. 
اگر مصرف كننده از قبل كارت اعتباري خريد كالا گرفته 
باشد به ميزاني كه از سررس��يد نهايي آن مطالبات مانده 
باشد، از مبلغ اين كارت كسر مي شود براي مثال اگر خريدار 
از قبل ۵۰ ميليون اقساط سر رسيد نشده داشته باشد در 
نهايت كارت رفاهي به مبلغ ۲۵۰ ميليون تومان براي او صادر 
مي شود. شيريجيان در پايان گفت: فرآيند تسويه اوراق گام 
در زنجيره، حتما مبتني بر صدور گواهي الكترونيك است كه 
جلوي فاكتورهاي صوري را مي گيرد. به عبارتي صورتحساب 
الكترونيك صادر مي ش��ود و بعد از صدور صورتحس��اب 
الكترونيك، اين اوراق گام به زنجيره منتقل مي شود كه در 
عمل امكان صوري سازي را به صفر رسانده و ريسك نكول 

را  هم  در پذيرنده ها  به  صفر  مي رساند. 
ايده نهايي بانك مركزي در اين حوزه كمك به هزينه هاي 
جاري م��ردم و تامين نيازهاي خرد بدون نياز به خروج از 
شبكه بانكي است، موضوعي كه رييس كل بانك مركزي 
نيز بر آن تاكيد دارد. رييس كل بانك مركزي با اش��اره به 
اينكه متاسفانه در چند دهه گذشته به سمتي رفتيم كه 
هم��ه بانك ها يك كار را انجام مي دهند و بايد به س��مت 
تخصصي شدن بانك ها حركت كنيم، تاكيد كرد: تمركز 
ما اين است كه تامين مالي خانوارها تسهيل شود تا براي 
ارقام كوچك مجبور نباشند به نهادهاي غير شبكه بانكي 
رجوع كنند. محمدرضا فرزين، رييس كل بانك مركزي در 
مراسم رونمايي از كارت رفاهي متصل به اوراق گام گفت: 
موضوع تامين مالي يك موضوع وسيع است كه بخشي از 
آن بر عهده نظام بانكي است، اما در ايران بخش عمده آن 
بر دوش نظام بانكي كشور است. كه هم شامل سهم تامين 

مالي  صنعتي  و  هم  تامين  مالي  خانوارها  مي شود.

وي افزود: در رابطه با بنگاه ها و تامين مالي پروژه ها و طرح ها، 
طبيعي است كه بيشتر بايد به سمت بانك هاي توسعه اي و 
تخصصي حركت كنيم كه در قانون هفتم توسعه به آن اشاره 
شده است. متاسفانه در چند دهه گذشته به سمتي رفتيم كه 
همه بانك ها يك كار را انجام مي دهند كه اين عدم تفكيك 
بانكداري يكي از آفت هاي نظام بانكي است. فرزين گفت: 
اگر نتوانيم توليد را تامين مالي كنيم، بي شك رشد اقتصادي 
آسيب مي بيند  و  به همين  دليل بايد در رابطه با  تامين مالي 
توسعه اي اقدامات مهمي انجام بدهيم. كار  روي اوراق خاص 

در بانك  مركزي  در دست  اقدام  است.
وي ادامه داد: اما در رابطه با تامين مالي خرد و تأمين مالي 
خانوارها خوشبختانه پيشرفت هاي بسيار خوبي در شبكه 
بانكي داشتيم و سهم ۱۲ درصدي در گذشته امروز به ۲۳ 
درصد رسيده است. با اين حال در تلاش هستيم كه سرمايه 
تامين مالي را يه سمت تامين مالي زنجيره اي حركت بدهيم 
و هدف گذاري براي تامين مالي زنجيره اي ۱۱۵۰ همت است 
و از مجموع هدف گذاري شده براي سال جاري اميدواريم 
كه بخش مهمي از آن را تامين كنيم كه بخشي از آن شامل 
اوراق گام است. رييس كل بانك مركزي خاطرنشان كرد: 
خوشبختانه اين ابزار جديد، ش��امل محدوديت ترازنامه 
بانك ها نمي شود و بانك ها مي توانند بر روي اوراق گام بيشتر 
كار كنند و از امروز بايد تلاش كنيم كه به سمت تخصصي 
شدن بانك ها قدم برداريم تا تسهيلات خاص و مرتبط به 
بانك هاي تخصصي هدايت شود. وي در پايان گفت: تمركز 
ما اين است كه تامين مالي خانوارها تسهيل شود تا براي ارقام 
كوچك مجبور نباشند به نهادهاي غير شبكه بانكي رجوع 
كنند.  هرچند اين ابزار قطعا نمي تواند تمام نيازهاي فعال در 
جامعه را پوشش بدهد اما همراهي بانك مركزي با ايده هاي 
نوين مي تواند به جاي تشكيل صف طولاني براي تسهيلات، 
راهي تازه را نيز پيش روي اقش��ار كم درآمد براي دريافت  

اعتبار  خريد  كالا    قرار   بدهد. 
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رهبر  انقلاب: 
تهديدهاي امريكا هيچ تاثيري 
در ذهنيت ملت و مسوولان ما 

ندارد
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به تهديدهاي اخير 
امريكا نسبت به جمهوري اسلامي و مردم ايران، تاكيد 
كردند: اينگونه تهديدها، هيچ تاثيري در ذهنيت ملت 
و مسوولان ما و همچنين فعالان كشور و جوانان ندارد. 
رييس و اعضاي شوراي رهبري حماس با حضرت آيت الله 
خامنه اي رهبر انقلاب اسلامي ديدار كردند. در ابتداي اين 
ديدار »محمد اسماعيل درويش« رييس شوراي رهبري 
حماس با تبريك پيروزي بزرگ مقاومت در غزه خطاب 
به رهب��ر انقلاب گفت: ما تلاقي اي��ام پيروزي مقاومت 
غزه با س��الگرد پيروزي انقلاب اس��لامي را به فال نيك 
مي گيريم و اميدواريم اين تقارن، زمينه ساز آزادي قدس 
و مسجدالاقصي شود. »خليل لحيه« معاون رييس دفتر 
سياسي حماس نيز در ابتداي اين ديدار با تبريك پيروزي 
مقاومت غزه خطاب به رهبر انقلاب اسلامي گفت: ما امروز 
درحالي به ديدار جنابعالي آمده ايم كه همه سربلند هستيم 
و اين پيروزي بزرگ، پيروزي مش��ترك ما و جمهوري 
اسلامي است. حضرت آيت الله خامنه اي نيز در اين ديدار با 
گراميداشت ياد و خاطره شهداي غزه و فرماندهان شهيد، 
به ويژه شهيد »اسماعيل هنيه«، خطاب به رهبران حماس 
گفتند: »خداوند متعال به شما و مردم غزه عزت و پيروزي 
عطا كرد و غزه را مصداق آيه شريفه اي قرار داد كه مي گويد 
»چه بسا گروه كوچكي كه به واسطه توفيق و اذن الهي 
برگروه بسيار و قدرتمند غلبه كنند« رهبر انقلاب اسلامي 
تاكيد كردند: شما بر رژيم صهيونيستي و در واقع بر امريكا 
غلبه كرديد و به لطف خداوند نگذاشتيد آنها به هيچ يك از 
اهداف خود برسند. حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به 
رنج هايي كه مردم غزه در يك سال و نيم مقاومت متحمل 
شدند، خاطرنش��ان كردند: محصول همه اين رنج ها و 
هزينه ها در نهايت پيروزي حق بر باطل بود و مردم غزه 
براي همه كس��اني كه دل در گروی مقاومت دارند، الگو 
شدند. رهبر انقلاب اسلامي با قدرداني از مذاكره كنندگان 
حماس، دستاورد توافق انجام ش��ده را بزرگ خواندند و 
گفتند: امروز وظيفه همه جهان اس��لام و همه حاميان 
مقاومت، كمك به مردم غزه براي كاهش رنج و آلام آنها 
است. حضرت آيت الله خامنه اي برنامه ريزي براي كارهاي 
فرهنگي و ادامه مسير كنوني كارهاي تبليغاتي در كنار 
امور نظامي و بازسازي غزه را ضروري خواندند و افزودند: 
نيروهاي مقاومت و حماس در كارهاي تبليغاتي و رسانه اي 
عملكرد بسيار عالي داشتند و اين روش بايد ادامه يابد. رهبر 
انقلاب اسلامي، ايمان را عامل اصلي و سلاح غيرمتقارن 
جبهه مقاومت در مقابل دش��من دانستند و گفتند: به 
واسطه همين ايمان است كه جمهوري اسلامي و جبهه 
مقاومت در مقابل دشمنان احساس ضعف نمي كنند. 
حضرت آيت الله خامنه اي با اش��اره به تهديدهاي اخير 
امريكا نسبت به جمهوري اسلامي و مردم ايران، تاكيد 
كردند: اينگونه تهديدها، هيچ تاثيري در ذهنيت ملت 
و مسوولان ما و همچنين فعالان كشور و جوانان ندارد. 
ايشان خاطرنشان كردند: مساله دفاع از فلسطين و حمايت 
از مردم فلسطين نيز در ذهن مردم ايران هيچ جاي سوال 
ندارد و يك موضوع حل شده است. رهبر انقلاب اسلامي 
گفتند: مساله فلسطين براي ما يك مساله اصلي و پيروزي 
فلسطين نيز براي ما يك موضوع قطعي است. حضرت 
آيت الله خامنه اي با تاكيد بر اينكه در نهايت پيروزي نهايي 
با مردم فلسطين خواهد بود، خاطرنشان كردند: حوادث 
و فراز و فرودها نبايد موجب ترديد شود بلكه بايد با قدرت 
ايمان و اميد پيش رفت و به امدادهاي الهي اميدوار بود. 
رهبر انقلاب اسلامي در پايان خطاب به رهبران حماس 
گفتند: به لطف خداوند آن روز فراخواهد رسيد كه همه 
شما با سربلندي تمام، موضوع قدس را براي دنياي اسلام 
حل كرده ايد و آن روز قطعا اتفاق خواهد افتاد. در اين ديدار 
آقايان »محمد اسماعيل درويش« رييس شوراي رهبري 
حم��اس، »خليل لحيه« معاون رييس دفتر سياس��ي 
حماس و »زاهر جبارين« رييس حماس در كرانه باختري، 
ضمن تجليل از رهبران شهيد مقاومت به ويژه شهيدان 
»اسماعيل هنيه«، »سيد حسن نصرالله«، »يحيي سنوار« 
و »صالح العاروري«، گزارش��ي از آخرين وضعيت غزه و 
كرانه باختري و پيروزي ها و موفقيت هاي به دست آمده و 
شرايط كنوني، ارائه   و  ا ز حمايت هاي هميشگي جمهوري 

اسلامي و  مردم  ايران  قدرداني كردند.

جبهه انقلاب دوقطبي
 بر سر مذاكره ايجاد نكند

محمدباقر قاليباف گفت: رهبر انقلاب ديروز فرمودند 
با همه دولت ها مذاكره مي كنيم و فقط امريكا استثنا 
است؛ جبهه انقلاب مراقب باشد دوقطبي بر سر مذاكره 
ايجاد نكند. محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي 
اسلامي گفت: ديروز مقام معظم رهبري شفاف و روشن 
در ارتباط با بحث مذاكره موضع گرفتند؛ معناي وفاق 
همين جاس��ت. وي توضيح داد: توق��ع و مطالبه ام از 
رييس جمهور اين است كه با توجه به ابلاغ اين فرمايش 
حضرت آقا، ايشان شخصا خودشان و دوستان شان در 
دولت را به اين س��مت برده كه كار را براساس فرامين 
حضرت آقا پيش ببريم و بتوانيم كارهاي مان را انجام 
دهيم. قاليباف تاكيد كرد: نبايد در اين بخش دوقطبي 
موافق و مذاكره مخالف ايجاد كنيم؛ از ش��ب گذشته 
بعضي از دوستان در جبهه انقلاب دو قطبي »مذاكره 
بله« و »مذاكره خير« را در پيش گرفته اند حال اينكه 
ماهيت فرماي��ش حضرت آقا با بحث هاي گذش��ته 
»مذاكره بله يا خير« متفاوت اس��ت. رييس مجلس 
گفت: حضرت آقا اشاره كردند كه مذاكره امر طبيعي 
است و با همه كشورهاي دنيا حرف مي زنيم و صحبت 
مي كنيم؛ مگر دولت شهيد رييسي صحبتي در رابطه 
با مذاكره با اروپا در موضوع برجام نداشتند؟ حضرت آقا 
در فرمايشات خود مانعي براي صحبت نكردن با  اروپا 

را مطرح نكردند  پس نبايد  به  سمت  انسداد  برويم. 

اعلام تعرفه هاي ترامپ
بر كشورهاي متعدد

مازاد تجاري 
آلمان با امريكا ركورد زد

دونال��د ترام��پ، روز جمعه، اعلام ك��رد هفته آينده 
تعرفه هاي متقابلي را با هدف تحقق وعده هاي تبليغاتي 
خود، بر كالاهاي واردات��ي اعمال مي كند كه مطابق 
با نرخ هاي اعمال شده توسط شركاي تجاري امريكا 
خواهد بود. رييس جمهور امريكا در ديدار با ش��يگرو 
ايشيبا، نخست وزير ژاپن اين خبر را اعلام كرد. با اين 
حال، ترامپ مشخص نكرد كدام كشورها هدف تعرفه ها 
هستند اما گفت كه »بسياري از كشورها« هدف قرار 
خواهند گرف��ت. ترامپ مدت ها از اي��ده تعرفه هاي 
متقابل به عنوان راهي براي تضمين آنچه كه او »معامله 
منصفانه« براي ايالات متحده مي خواند، پشتيباني و 
بارها از تعرفه هاي خارجي بر صادرات ايالات متحده، 
انتقاد و تهديد كرده ك��ه بخش هاي كليدي ازجمله 
فولاد وارداتي، داروس��ازي و نفت را هدف قرار خواهد 
داد. پايگاه خبري اينوستينگ گزارش كرد، گفته شده 
كه ترامپ، پنجشنبه گذشته، هدف خود را در جريان 
مذاكرات بودجه با قانونگذاران جمهوري خواه در كاخ 
سفيد اعلام كرده است. با اين حال، جزييات آن همچنان 
نامشخص است. گزارش ها حاكي از آن است كه ترامپ 
و دس��تياران ارشدش، پيش��نهاد كرده اند كه درآمد 
حاصل از اين تعرفه ها مي تواند به جبران هزينه تمديد 
كاهش ماليات ها كه او در دوره اول رياست جمهوري 
در س��ال ۲۰۱۷ اعلام كرده بود، كم��ك كند. با اين 
حال، انتظار مي رود تاثير آن بر بودجه فدرال محدود 
باشد.  تعرفه ها از لحاظ تاريخي فقط حدود دو درصد 
از درآمد سالانه دولت امريكا را تشكيل مي دهند. اين 
خبر بعد از اقدام اخير ترامپ براي اعمال تعرفه هاي ۲۵ 
درصدي بر كانادا و مكزيك و متعاقب آن، توقف اعمال 
تعرفه ها بر اين دو كشور منتش��ر شد. اين دو شريك 
تجاري ايالات متح��ده، توافق كرده اند كه تلاش هاي 
اجرايي مرزي كه اولويتي كليدي براي ترامپ اس��ت 
را افزايش بدهند. به دنبال اين خبر، وال استريت، روز 
جمعه، با واكنش سرمايه گذاران به چشم انداز افزايش 
تنش هاي تجاري، ضررهاي خود را افزايش داد. بر اساس 
جديدترين داده هاي اتحاديه اروپا، آلمان بيش��ترين 
مازاد تجاري را با ايالات متحده در ميان كش��ورهاي 
عضو اتحاديه اروپا دارد و م��ازاد تجاري اتحاديه اروپا، 
باعث خشم ترامپ شده است. ايالات متحده  برترين 
شريك تجاري بزرگ ترين اقتصاد اروپا در سال ۲۰۲۴ 
ش��د و از چين كه با رتبه اول را از سال ۲۰۱۶ داشت، 
پيشي گرفت. بر اس��اس آمار اداره فدرال آلمان، مازاد 
تجاري آلمان با اقتصاد اول جهان، به ۷۱.۴ ميليارد يورو 
)۷۴.۱ ميليارد دلار( رسيد. ايالات متحده مقصد بيش 
از ۱۰ درصد كل صادرات آلمان است. رييس جمهور 
امريكا تهديد كرده اس��ت كه به زودي براي اتحاديه 
اروپا، تعرفه هاي گمركي اعم��ال خواهد كرد و گفت 
كه اين اتحاديه با واشنگتن رفتار خوبي نداشته است. 
ترامپ در هفته اي كه گذش��ت، چين را با تعرفه هاي 
۱۰ درصدي هدف قرار داد و پس از آخرين مذاكرات 
با همسايگانش در امريكاي شمالي، تعرفه بر كانادا و 
مكزيك را به مدت يك ماه به تعويق انداخت. كلاوس 
 »IfW Kiel « يورگن گرنكه، از موسس��ه اقتصادي
اظهار كرد كه تعرفه هاي امريكا مي تواند ضربه سنگيني 
به اقتصاد بيمار آلمان وارد كند كه از سال ۲۰۱۹، رشد 
چنداني نداشته است. او به خبرگزاري فرانسه گفت: 
اگر تعرفه ها فقط بر برخي محصولات از اروپا كه نقش 
مهمي براي صادرات آلمان دارن��د، مانند خودروها، 
داروها و فناوري پزشكي، اعمال شود، مشكلاتي ايجاد 
خواهد ش��د. بانك مركزي آلمان پيش از اين هشدار 
داده بود كه تعرفه هاي امريكا بر واردات آلمان، مي تواند 
توليد ناخالص داخلي اين كشور را يك درصد كاهش 
بدهد، در حالي كه برخي از اقتصاددانان مي گويند كه 
اين تعرفه ها مي تواند منجر به از دست رفتن قابل توجه 
در مشاغل شود. صادرات اين كشور به سراسر جهان در 
سال ۲۰۲۴، به حدود ۱.۶ تريليون يورو رسيد كه يك 
درصد كاهش نسبت به سال قبل داشت و چالش هاي 
اقتصادي را نشان داد كه براي مدت طولاني به تقاضاي 
خارج از كشور براي محصولات ساخت آلمان، متكي 
بوده اس��ت. واردات نيز ۲.۸ درصد كاهش يافت و تراز 
تجاري مثبت ۲۴۱.۲ ميليارد يورو را براي سال ۲۰۲۴ 
نشان داد. اداره فدرال آلمان اعلام كرد كه توليد صنعتي 
در دسامبر ۲.۴ درصد نسبت به ماه قبل كاهش يافت كه 
بسيار بيشتر از حد انتظار بود. اين عملكرد ضعيف، ناشي 
از افت شديد صنعت خودروس��ازي بود كه در بحران 
عميقي قرار دارد، زيرا با هزينه هاي بالا، كاهش فروش 
و رقابت شديد در بازار كليدي چين مواجه است. اندرو 
كنينگهام، اقتصاددان ارشد اروپا در موسسه كپيتال 
اكونوميكس گفت: مش��كلاتي كه بر بخش صنعتي 
تاثير مي گذارد، اميد چنداني براي بهبود پايدار در سال 
جاري باقي نمي گذارد. بر اساس گزارش خبرگزاري 
فرانس��ه، داده هاي رسمي نشان داد كل تجارت ميان 
ايالات متحده و آلمان در سال گذشته، به حدود ۲۵۵ 
ميليارد يورو رسيد كه بالاتر از ۲۴۷ ميليارد يورو تجارت 
ميان چين و آلمان بود. همچنين دولت ترامپ، بودجه 
پنج ميليارد دلاري براي تامين مالي برنامه زيرساخت 
شارژ خودروهاي الكتريكي را كه شركت خودروسازي 
تسلاي ايلان ماسك از آن بهره مي برد، متوقف كرد. 
به گزارش ايسنا، اين جديدترين اقدام دولت ترامپ، 
براي متوقف كردن تامين مالي طرح هاي انرژي هاي 
تجديدپذير توس��ط بودجه فدرال، در سراسر امريكا 
اس��ت كه اولويت مهمي براي رييس جمهور در چند 
هفته اول بازگش��تش ب��ه قدرت بوده اس��ت. وزارت 
حمل ونقل ايالات متح��ده، بودجه ۵ ميليارد دلاري 
برنامه زيرساختي ش��ارژ خودروهاي الكتريكي را كه 
تس��لا حداقل ۳۱ ميليون دلار از آن را دريافت كرده، 
متوقف كرده است. اقدام مذكور، به شدت غيرقانوني 
ديده مي شود. همچنين اين اقدام نشان مي دهد كه 
سياست هاي ايلان ماسك، مديرعامل تسلا، با هدف 
شركت خودروسازي او براي پيشبرد انتقال به انرژي 

پايدار،  در تضاد  است. 

تامين مالي خانوار تسهيل مي شود

ریيس جمهور:

سرلشكر سلامي:

رونمايي از يك شيوه جديد خريد 300 ميليون توماني

رتبه  اول و برتر در منطقه را مفت به ما نمي دهند

رهبري انقلاب ما را از »نيل« تحریم، انزوا، تكفير و جنگ عبور داده اند

رييس جمهوري تاكيد كرد: ما مي توانيم ايران را كشوري 
مس��تقل، آزاد و بي نياز كنيم و اگر اراده كنيم، راه را پيدا 
مي كنيم؛ مشكل ما اراده و باور است. مسعود پزشكيان 
رييس جمهوري در جريان سفر به استان كرمان در مراسم 
افتتاح طرح هاي مجتمع گل گهر با تسليت به خانواده هاي 
داغدار دانش آموزان كرماني كه در جريان حادثه واژگوني 
اتوبوس جان خود را از دست دادند، گفت: اصولا نبايد از 
اين اتفاقات بيفتد و بايد بررسي شود تا ببينيم چگونه بايد 
از اين روند پيشگيري كنيم. وي با اشاره طرح هاي آماده 
بهره برداري در مجتمع گل گهر عنوان كرد: اين طرح ها 
نشان دهنده آن است كه از قبل اقدامات و تلاش هايي از 
سوي دولت هاي مختلف انجام شده كه قابل قدرداني است 
و الان براي بهره برداري نوبت به ما رسيده است؛ آنچه مهم 
بوده اين است كه اگر دست به دست هم بدهيم، مي توانيم 
مشكلات را حل كنيم. رييس جمهوري با تأكيد بر لزوم 
سرمايه گذاري ضمن استفاده از منابع و امكانات موجود 
عنوان كرد: يك بحث استفاده از منابع و امكانات موجود 

است كه از اين امكانات آنطور كه بايد استفاده نكرديم و 
بايد در افزايش بهره برداري و كيفيت آن تغييراتي اعمال 
شود كه در اين زمينه درباره مجتمع گل گهر اعلام شده 
است ۲۲۰ هزار ميليارد تومان در سال آينده سرمايه گذاري 
انجام مي شود كه رقم خوبي اس��ت. ما امروز بايد به فكر 
نسل هاي آينده باشيم؛ بايد كاري كنيم كه براي آيندگان 
و فرزندان خود محيط زندگي مناسبي را تامين كنيم تا 
بتوانند زندگي كنند؛ امروز اگرچه به صورت نادرس��ت 
اما مي توانيم از ذخاير اعم از نفت، گاز و معدن اس��تفاده 
كنيم اما اگر تمام شود چه كار بايد بكنيم؟ به همين دليل 
است كه تاكيد مي كنيم بايد ضمن استفاده از اين ذخاير، 
سرمايه گذاري نيز انجام بدهيم تا فرزندان مان در آينده 
بتوانند در اين سرزمين زندگي پايداري داشته باشند و اين 
سرمايه ها تبديل به سرمايه هاي ماندگار براي نسل هاي 
بعدي شود نه اينكه بفروشيم و بخوريم و براي آيندگان 
چيزي باقي نگذاريم. وي با اش��اره به وضعيت مدارس و 
مراكز آموزش��ي در كرمان و كمبود ۱۵۵۲ كلاس درس 

در اين استان افزود: آينده ما را بچه هاي امروز مي سازند 
و نوع نگاهي كه ما به اينها مي دهيم آينده ما را درس��ت 
خواهد كرد. پزشكيان در ادامه با اشاره بيانات روز گذشته 
رهبري، با بيان اينكه »ديروز رهبري س��خنان زيبايي 
داشتند« گفت: اقبال لاهوري شعري دارد كه مي گويد 
»مثل آيينه مشو محو جمال دگران/ از دل و ديده فرو شوي 
خيال دگران/ در جهان بال و پر خويش گشودن آموز/ كه 
پريدن نتوان با پر و بال دگران/ آتش از ناله مرغان حرم گير 
و بسوز/ آشياني كه نهادي به نهال دگران... وي ادامه داد: ما 
و فرزندان مان قادريم آينده اي بهتر از آنچه كه امروز وجود 
دارد، بسازيم، فقط كافي است كه باور كنيم و ببينيم. وقتي 
بتوانيم نگاهي عميق و بلند داشته باشيم، مي توانيم دست 
يابيم و اقداماتي را كه دل مان مي خواهد انجام بدهيم. به 
همين دليل درخواست ما از مديران و مسوولان داشتن 
نگاهي بالا است؛ در جريان انتخابات نيز اعلام كرديم كه اگر 
براي تحقق چشم انداز مورد نظر رهبري گام برمي داشتيم، 
بايد در سال ۱۴۰۴ در منطقه اول مي شديم، اما اقداماتي 

كه انجام داديم متناسب با اين چشم انداز نبودند. ما نبايد 
از كساني كه اعتقاد ما را ندارند از نظر علم، توان، اخلاق و 
رفتار كمتر و پايين تر باشيم؛ كافي است دغدغه در ذهن 
ما ايجاد ش��ود، در آن زمان براي رسيدن به قله ها تلاش 
خواهيم كرد. اگر نگاه م��ان را به بلندي ها بگيريم در آن 
زمان رفتار و نوع تفكر خود را متناس��ب با اين نگاه تغيير 
خواهيم داد. رييس جمهوري تاكيد كرد: ما مي توانيم ايران 
را كشوري مستقل، آزاد و بي نياز كنيم و اگر اراده كنيم، راه 
را پيدا مي كنيم؛ مشكل ما اراده و باور است؛ اگر به ديگران 
چشم بدوزيم، مي گوييم اگر آن نشود، نمي شود؛ اما اگر به 
خودمان بازگرديم و بخواهيم كاري كنيم، قادريم با قدرت 
به قله هايي كه ترسيم شده، دست يابيم. رتبه اول و برتر 
در منطقه از نظر تكنولوژي و توان را مفت به ما نمي دهند 
بلكه بايد براي رس��يدن به آن تلاش كنيم. اگر دست به 
دست هم بدهيم و تلاش كنيم مي توانيم مشكلات منطقه 
و كش��ور را با قدرت حل كنيم و دولت مصمم به حل اين 

مشكلات  است.

سرلشكر حسين سلامي در مراسم تجديد ميثاق فرماندهان 
سپاه پاسداران با امام راحل با بيان اينكه ايران در ايام پيروزي 
انقلاب جبل النور ش��د و بعثت مجددي از اسلام صورت 
گرفت، اظهار كرد: امام راحل حاكميت تشكيل داد، قدرت 
ساخت و در نخستين حركت خود، بزرگ ترين امپراتوري 
تاريخ بشر را شكست داد. امريكايي كه امام با دست خالي 
و دلي پر از ايمان او را و همه متحدانش را شكست داد. اين 
امريكا آن زمان بيش از نيمي از قدرت نظامي عالم و نزديك 
نيمي از ثروت جهان در اختيارش بود و تسلط سياسي او 
بر بخش��ي از جهان عميق بود. وي ادامه داد: اما امام راحل 
با تكيه بر جهان بيني توحيدي از قدرت وارد ميدان شد و 
شكست ها بر جبهه استكبار ادامه يافت و جاسوسخانه امريكا 

از سوي دانشجويان پيرو خط امام تسخير شد كه امام راحل 
آن را انقلاب دوم ناميد. پس از آن نيز در پاس��خ به تهديد 
امريكا براي اعزام ناوهايش به منطقه امام راحل جمله اي 
به يادماندني بر زبان آوردند كه امريكا هيچ غلطي نمي تواند 
بكند. فرمانده كل سپاه پاسداران تاكيد كرد: راهي كه امام 
راحل گشوده است، توسط خلف صادق او، رهبر عزيزمان 
كه كاملا تمام جلوه هاي عظيم امام راحل را در خود متجلي 
كرده، ادامه يافته است كه با همان قلب آرام در هر آوردگاهي 
ايستاده است. سرلشكر سلامي گفت: امام راحل، همچون نام 
مبارك خود، موسوي عمل مي كرد و با عصاي حكمت، تدبير 
و ايمان، فتنه و سحر دشمنان را به خودشان بازمي گرداند 
و باطل مي كرد. بيرق اسلام و هدايت امت بعد از امام راحل 

نيز در دستان كسي جاي گرفت كه او نيز از فرزندان رسول 
خدا بود و او نيز ما را همانند امام راحل از »نيل «هاي تحريم، 
انزوا، تكفير و فتنه هاي بزرگ و جنگ عبور داد، در حالي كه 
پيش رو و پشت سرش سپاهيان فرعون قرار داشتند. وي با 
تقدير از سخنراني سيدحسن خميني در اين مراسم، يادآور 
شد: در سخنان يادگار ارزشمند امام راحل و توليت محترم 
حرم امام راحل نيز شنيديم كه از شجاعت امام راحل گفت 
و شجاعتي كه امام راحل داشتند، اين شجاعت به لطف الهي 
ادامه پيدا كرد و در رهبري انقلاب متجلي شد. فرمانده كل 
سپاه پاسداران تصريح كرد: اين شجاعت سبب شد يك مرد 
در ميانه آتش تهديد و مقابل قدرت هاي بزرگ اجازه بدهند 
تا ما به قلب سياسي قدرت هاي بزرگ يعني اسراييل حمله 

كنيم. اسراييل فرزند ارشد امريكاست. هركسي دوست دارد 
خودش آسيب ببيند اما فرزندش نه، پيغام هم مي دادند. 
تهديد امريكايي ها و غيرامريكايي ها واقعي بود، يك تهديد 
صرفا رواني نبود و بعد واقعي داشت اما اينكه يك ولي خدا كه 
شجاعت امام راحل را به ارث برده است با تمام آرامش اما با 
عقلانيت و تدبير و حكمت عمل كردند، شگفت انگيز است. 
سرلشكر سلامي يادآور شد: من يك بار به ايشان )رهبري 
انقلاب( عرض كردم اينكه شما در باريكه اي مابين اينكه 
جنگ نشود و ما عمل كنيم، ما را هدايت مي كنيد، اين 
شگفت انگيز است. بين اينكه عمل كنيم و دشمن عمل 
نكند و جنگ هم نشود و اين شگفت انگيز و اعجاز است 

و خداوند  هم  نصرت  مي بخشد. 


